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ارز دیجیتال

پیش بینی در تحلیل های قبلی این مورد بود که قیمت بیت کوین، سه هدف 
بالقوه در کوتاه مدت دارد و بررسی شد که بیت کوین با یک منطقه مقاومت همراه 
با اخبار بد بنیادی در بازار مواجه شــده است.به گزارش ایسنا به نقل از کریپتو، 
پس از یک روند صعودی گسترده از پایین ترین سطح حدود ۱۷هزار دلار، قیمت 
بیت کوین به مقاومت ۲۴هزار دلار رسید. قیمت ها نمی توانند این منطقه را بالاتر 
ببرند، به همین دلیل اســت که کاهشی پایین تر فرض شده است. با استفاده از 
اصلاح فیبوناچی، اهداف قیمت معمولی، ۲۲هزار و ۲۲۲ دلار، قیمت در وضعیت 
بد، ۲۱هزار و ۱۹۶ دلار و بدترین وضعیت  ۲۰هزار و ۳۷۱ هزار دلار مشــخص 
شد.در واقع، این دقیقا همان چیزی است که از آخرین پیش بینی ها اتفاق افتاد؛ 
قیمت فعلی بیت کوین در حدود ۲۱هزار و ۶۴۰ دلار شــده است. اکنون عوامل 

زیادی وجود دارد که به ســقوط در بازار فعلی کریپتو کمک می کند از دیدگاه 
فنی، قیمت ها پس از یک روند صعودی گســترده از پایین ترین سطح ۱۷هزار 
دلار، مجبور به کاهش شدند.از منظر بنیادی، موارد زیادی در بازار می گذرد. با 
این حال، بزرگترین مورد کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا )SEC( است 
زیرا پکسوس )paxos( دستور توقف استخراج استیبل کوین بایننس را صادر 
کرد. این مورد پس از توقف برداشت بایننس انجام شد.قاضی که مسئول پرونده 
صرافی اف تی ایکس اســت محدودیت های وثیقه بنیانگذار و مدیر عامل سابق 
صرافی ارزهای دیجیتال را تمدید کرد و علامت ســوال را به حل جدول زمانی 
سقوط اضافه کرد.این انتظار وجود دارد بیت کوین به سومین هدفی که در مقاله 

قبلی تعیین شد نیز برسد. 

اگــر بیت کوین قیمت ۲۱هزار و ۲۰۰ دلاری را بشــکند باید بین ۲۰هزار تا 
۲۰هزار و ۳۸۵ دلار قرار گیرد. تا زمانی که ثباتی در چشــم انداز وجود نداشته 
باشــد، ممکن است همه چیز ادامه یابد و ارزش بازار ارزهای دیجیتال همچنان 
حول ارزش کل یک تریلیون دلار حرکت کند.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای 
دیجیتالی در حال حاضر ۱.۰۰ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت 
به روز قبل ۰.۹۴ درصد کمتر شــده اســت. در حال حاضر ۴۱.۷۹ درصد کل 
بــازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده کــه در یک روز ۰.۲۳ درصد 
افزایش داشــته اســت.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۵۶.۳۳ میلیارد دلار اســت که ۳۴.۴۳ درصد افزایش داشته است. حجم کل در 
امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۵.۴۴ میلیارد دلار اســت که ۹.۶۶ درصد 
از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام سکه های پایدار 
اکنون ۵۷.۰۲ میلیارد دلار است که ۱۰۱.۲۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال است.

هرچه دخالت های دولتی کمتر
  اتاق های بازرگانی قدرتمندتر

هانی فیصلی*

زمانی که بیم ســیلاب وجود داشته باشد، 
هر فرد دوراندیشی، در مسیر آن سنگریزه ای 
را می اندازد. و تهدید و خطر سیلاب زمانی دور 
خواهد شد که به اندازه کافی سنگریزه ها را در 
مسیر حرکت آن قرار داده باشیم، درحالی که 
هیچ کس نمیتوانــد بگوید اهمیت کدام یک 
از سنگریزه ها بیشــتر است. انتخابات دیگری 
در راه اســت، شــاید در نگاه اول کم اهمیت 

به نظر آید، اما ژرف اندیشــان می دانند که مســیر توسعه کشور، می تواند از راه 
این انتخابات بگذرد. شــکی وجود ندارد که انتخابات اتاق ایران یکی از مهم ترین 
رویدادهای انتخاباتی کشور است. زیرا که تاثیرپذیری گروه ها و طیف های مختلف 
یک جامعه از اقتصاد امری اجتناب ناپذیر است و توسعه و رشد اقتصادی، بهبود 
فضای کسب و کار و پیشرفت سطح معیشت شهروندان، همگی عوایدی خواهند 
بود که با بهره از ابزار و کارکرد فعالان اقتصادی قابل حصول خواهد بود. مسائل 
اجتماعی، سیاسی و اقتصادی، عواملی است که چارچوب اصلی نظام دستگاه های 
تصمیم ساز را تشکیل می دهند با نگاهی عمیق تر میتوان دریافت که حتی مسائل 

اجتماعی و سیاسی نیز تاثیر غیر قابل انکاری از مسائل اقتصادی دارند.
 این اقتصاد است که می تواند فضای امن و پایدار در جامعه ایجاد نمودها کشور 
را به قهقرا ببرد. )هر چند نمی توان از اثرگذاری سیاست و اجتماع بر اقتصاد نیز 
چشم پوشی کرد.(بر اساس آنچه گفته شد، اهمیت تنها انتخابات صرفا اقتصادی 
کشور؛ یعنی انتخابات اتاق های بازرگانی، قابل لمس خواهد بود. اتاق های بازرگانی 
کشور، بواسطه شکل گیری از قاطبه بخش خصوصی و فعالان حوزه های مختلف 
اقتصادی، توان بالقوه ای در شناســائی و واکاوی معضل های اقتصادی جامعه و 
ارائه راهکارهای عملی و کاربردی در برون رفت از آنها را داراست. ابزارهای قانونی 
چون مشاوره سه قوا، دبیری شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی و ... امکانی 
را برای اتاق های بازرگانی به وجود آورده که توان تاثیرگذاری بر تصمیمات مهم 
اقتصادی را به طور طبیعی و موثر در درون خویش داشته باشد. هر چند بر این 
اعتقادیم که پارلمان بخش خصوصی نیازمند ابزاری فراخ تر و کاربردی تری در 
حوزه تصمیم ســازی و تصمیم گیری مســائل اقتصادی است، اما نوشته امروز 
مجال کافی برای این بحث را نخواهد داشــت.ایجاد بستر لازم جهت اثرگذاری 
بر تصمیمات اقتصادی از سوی قوای مجریه و مقننه و همچنین کاهش دخالت 
دولت در امور اقتصادی و واگذاری آن به متخصصین آن، یعنی بخش خصوصی؛ 
می توانــد ضمن افزایش قدرت فعالان اقتصادی در بهبود فضای کســب و کار، 
توســعه اقتصادی کشور را به صورت متناوب به بار آورد. شکی در آن نیست که 
سپردن اقتصاد به بخش خصوصی به دلیل ماهیت منفعت جوئی و ایجاد اقتصاد 
کارآ و ســودده، می تواند چرخه اقتصاد کشور را به ســمت و سوی مولد بودن، 
اشــتغال زائی و توســعه پیش ببرد. از این رو باید کاهش دخالت های دولتی را 
عاملی در قدرتمند نمودن اتاق های بازرگانی و در نتیجه آن رشــد شاخص های 
اقتصادی دانســت.اما تاثیرگذاری و حضور گسترده و موثر فعالان اقتصادی، در 
تصمیم گیری بر این نهاد نیز، هم وزن عامل قبل، می تواند نفوذ و قدرت اتاق های 

بازرگانی در مسائل اقتصادی کشور را افزایش دهد. 
نبایــد از این اصل و مهم غافل ماند که شــرکت همه جانبــه و تمام قد در 
انتخابات دهمین دوره اتاق های بازرگانی سراسر کشور، می تواند علاوه بر افزایش 
بار تجربی و کاهش ریسک تصمیم گیری برای آینده این نهاد، پشتوانه ای برای 
اتخاذ سیاســت های حمایتی و دفاع از قاطبه فعالان اقتصادی به شمار آید. هر 
مشــارکت و هر رای در انتخابات ، به مثابه سنگریزه ای خواهد بود که می تواند 
از سیلاب های احتمالی در مسیر حرکت اقتصاد کشور جلوگیری نماید. اهمیت 
این آرا زمانی خواهد بود که به اندازه کافی و با تمام قدرت به عرصه حضور آمده 
باشند و این سنگریزه کوچک می تواند اهمیتی بزرگ و عظیم را در مسیر چرخه 

اقتصاد به وجود آورد.
مسیر تشکیل اتاقی قدرتمند و مطلوب از مسیر مشارکت همه جانبه میگذرد. 
در کنار این اما در کنار هم بودن و هم مســیر شــدن فعالان اقتصادی، می تواند 
قدرت حرکت د ایستادگی را افزایش دهد. فارق از هر جناج، گروه و حزبی؛ پس 
از پایان انتخابات و برای تشــکیل اتاق های قدرتمند باید در کنار هم ایستاد و از 
منتخبین حمایــت کرد تا توان اجرائی برنامه های لازم فراهم شــده و قدرت و 
پشتوانه مناسبی در پیشبرد اهداف پارلمان بخش خصوصی کشور به وجود آید.

هم مسیر شدن، توان و سرعت حرکت را افزایش خواهد داد و انتخاب مسیرهای 
مخالف برای تحرک، اثری جز ایجــاد موانع افزون تر ایجاد نخواهد کرد.در آخر 
نیز لازم اســت اتاق بازرگانی، در کنار تجربه و اندیشه فعالان اقتصادی، از علم و 
تخصص نخبگان و دانشگاهیان نیز در کاهش خطا بهره ببرند تا با کمک این ابزار 
در دهمین دوره اتاق های بازرگانی کشور شاهد جهشی عظیم و بزرگ در پویائی 

آنها و در نتیجه رشد و تعالی اقتصاد کشور باشیم.
*رئیس اتاق بازرگانی خرمشهر

یادداشت

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده اســت که از ابتدای 
ورود به بانک مرکزی تا کنون ۶.۵ میلیارد دلار ارز نیمایی 
با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان تخصیص داده شــده است.به 
گزارش خبرآنلاین ، بررســی روند قیمتی ارز در بازار نشان 
می دهد در این دوره زمانی، افزایش قیمت دلار و سایر ارزها 
در بازار ایران ادامه دار بوده است. افزایش مداوم نرخ دلار و 
ســایر ارزها در بازار ایران در شرایطی ادامه دارد که بانک 
مرکزی، وزارت امور اقتصادی و دارایی و سایر دستگاه های 
اجرایی از برنامه مهم برای مهار قیمتی و بازگشت ثبات به 
بازار خبر داده اند.قیمت ارز در بازار آزاد در روز هشــتم دی 
ماه یعنی زمانی که فرزیــن به عنوان رییس بانک مرکزی 
منصوب شــد در محدوده ۴۱ هزار و ۴۰۰ تومان بود. این 
در حالی اســت که طی روزهای اخیر قیمت دلار حتی به 
۴۶ هزار تومان رســیده است. به این ترتیب در کمتر از دو 
مــاه هر دلار در بازار ایران افزایش قیمتی در حدود ۴۵۰۰ 

تومان را نشان می دهد.
بازگشت به سیاست توزیع رانت

نکته مهم اینجاســت که دولت سیزدهم در اوایل سال 
جاری با استناد به پیشگیری از توزیع رانت و اعلام این نکته 
که یارانه ارزی به هدف برخورد نمی کند، نســبت به حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی برای پنج قلم کالای اساســی خودداری 
کرد. این اقدام که به جراحی اقتصادی موسوم شد، تبعات 
تورمی شدیدی را متوجه اقتصاد ایران کرد. این تکانه های 
تورمی البته هنوز ادامــه دارد هر چند مقامات وزارت امور 
اقتصادی و دارایی از تخلیه شوک تورمی در نیمه دوم سال 

خبر داده اند.
پس از آنکه رشد قیمت ارز در بازار ایران سرعت گرفت، 
دولت سیزدهم در صدد تغییر سیاست ها برآمد و این تغییر 
سیاست در تغییر رییس کل بانک مرکزی نمود یافت. علی 
اکبر صالح آبادی از این ســمت خداحافظــی کرده و اتاق 
ریاست در ساختمان شیشه ای میرداماد را به فرزین، رییس 

کل جدید سپرد.هر چند وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید 
کرد این اقدام نشانه تغییر سیاست است نه تغییر فرد اما در 
عمل نوعی بازگشت به گذشته و رجوع به سیاست پیشین 
در این حوزه مشــاهده می شود.محمدرضا فرزین در اولین 
حضور رســانه ای خود تاکید کرد که قیمت ارز نیما بنا بر 
تصمیمات اتخاذ شــده برای مدت یک تا یک ســال و نیم 
برابر با ۲۸ هزار و پانصد تومان تعیین شــده است.این نکته 
البته از ســوی مخبر، معاون اول رییس جمهوری نیز اعلام 
شــد. معاون اول رئیس جمهور در این زمینه گفت: تصمیم 
گرفتیم تا دو ســال نرخ ارز کالاهای اساســی را ثابت نگه 
داریــم تا با تنش جدی در قیمت ها مواجه نشــویم.این در 

حالی است که ثابت نگه داشــتن نرخ کالاهای اساسی در 
شــرایطی که بهای ارز در بازار آزاد روندی افزایشی را طی 
می کند، تنها سبب توزیع رانت می شود چرا که تجربه نشان 
داده بهای کالاهــای وارداتی خود را با نرخ ارز در بازار آزاد 
تطبیــق می دهد. در این حالت اگر قــرار بر این بود تا نرخ 
ثابت برای واردات کالاهای اساســی در نظر گرفته شــود، 
سئوال اینجاست که چرا نرخ ۴۲۰۰ تومان با تحمیل تورم 

مضاعف بر اقتصاد حذف شد. 
برخی کارشناســان این پرسش را طرح می کنند که آیا 
مساله دولت سیزدهم مســاله قیمت بوده است و افزایش 
۲۴ هزار و ســیصد تومانی نرخ دلار مشکلات در این بخش 

را برطرف می کند؟البته این ســئوال نیز مطرح می شود که 
در این صورت چرا از ابتدا این مســاله مد نظر قرار نگرفت 
و آیا دولت سیزدهم با سیاست آزمون و خطا درصدد است 
نسبت به پیاده ســازی سیاســت ارزی اقدام کند و حوزه 
عملش نیز کنش مند نبوده و واکنشــی به اتفاقات رخ داده 

در کشور است؟
چقدر رانت توزیع شد؟

حالا با اعلام صریح محمدرضا فرزین مبنی بر اینکه در 
چهــل و اندی روز حضور وی در بانک مرکزی ۶.۵ میلیارد 
دلار ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی تخصیص یافته می توان رقم 
رانت توزیعی را مورد محاســبه قرار داد.در تمام این مدت 
بهای ارز در بازار آزاد بیش از چهل هزار تومان بوده اســت. 
در صورتی که قیمت ارز در کمترین حالت ۴۲ هزار تومان 
تلقی شــود، در این دوره زمانی ۸۴ هــزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان رانت توزیع شده است از سوی دیگر با در نظر گرفتن 
بهای کنونی ارز در بازار آزاد رقم رانت ارزی توزیعی به ۱۱۳ 

هزار و ۷۵۰ میلیارد تومان می رسد. 
به این ترتیب در ۴۵ روز گذشــته روزانه حداقل ۱۸۷۷ 
میلیارد تومــان و حداکثر ۲۵۲۷ میلیارد تومان رانت ارزی 
توزیع شــده است.بانک مرکزی به عنوان سیاستگذار ارزی 
اما توضیح نمی دهد آیا تغییر سیاست ها به معنای بازگشت 
به سیاستی است که دولت سیزدهم منتقد آن بوده است؟ 
به نظر می رســد جراحی اقتصــادی دولت تنها معطوف به 
شــوک درمانی و افزایش قابل توجه نرخ ارز بوده است چرا 
که در شــرایط کنونی همچنان ارز ترجیحی و ارز بازار ازاد 
موجودیت دارد.هر چه هســت تمام اقدامات صورت گرفته 
برای مهار بهای ارز و پیشــگیری از رشد قیمت ها در سایر 
بازارها و کاهش آهنگ رشــد تورم به نتیجه نرسیده است. 
از ان روســت که فرزین می گوید: متاســفانه جریان های 
قیمت ســاز تلاش می کنند که قیمت هــا را بالا ببرند و ما 

خواهشمند هستیم که مردم به این جریان ها توجه نکند.

معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی گفت: 
حدود ۷۴ هزار هکتار بافت فرســوده در محدوده شهری در 
کشور داریم که یک میلیون و ۴۰۰هزار واحد ناپایدار در آن 
قرار دارد.به گزارش خبرگزاری مهر، فرزانه صادق مالواجرد، 
معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با حضور 
در برنامه خبــری میز اقتصاد با بیان اینکه شــورای عالی 
شهرسازی و معماری دارای قدمتی ۵۰ ساله است اظهار کرد: 
این شــورا تنهای شورای عالی است که ریاست آن بر عهده 
وزیر بوده لذا همانطور که می دانید ریاست تمامی شوراهای 
عالی برعهده ریاســت جمهور اســت.وی با تاکید بر اینکه 
شورای عالی شهرسازی بالاترین نهاد سیاست گذار در حوزه 
شهر و آمایش است، افزود: ۴ سازمان و ۷ وزارتخانه عضو این 
شورا بوده و هر آنچه که مصوبه شورایعالی را می گیرد طبق 
قانون و ماده ۷ تأسیس شورایعالی لازم الاجرا می شود.معاون 
شهرســازی و معماری وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه 
تعریف بافت فرسوده و چگونگی تعیین محدوده این بافت ها 
از جمله مواردی اســت که مصوبه شورایعالی شهرسازی را 
دارد، تصریح کرد: به جهت اهمیت بافت های فرسوده ما در 
چند مصوبه به جمع بندی رسیدیم که آخرین مورد آن این 
است که در شــهرهای ما انواع بافت ها با مخاطراتی همراه 

اســت که باید توجه ویژه ای به آنها شود.صادق مالواجرد با 
بیان اینکه چهار گونه مخاطره در بافت های فرســوده وجود 
دارد، اظهار کرد: نخست بافت هایی است که با ساخت و ساز 
در مجاورت حرایم طبیعی مانند رودخانه ها و گسل ها انجام 

شده است.
۰وی افزود: بخش دوم مربوط سکونتگاه های غیر رسمی 
هســتند که در محدوده خارج از شــهر قرار دارند و مساله 
ویژه ای که باید به آن توجه کرد و بخش ســوم را تشکیل 
می دهد، بافت های تاریخی است.معاون شهرسازی و معماری 
وزارت راه و شهرسازی در تشریح بخش چهارم مخاطرات در 
بافت های فرســوده گفت: بافت های فرسوده بخش ناکارآمد 
داخل محدوده شــهر هســتند که دارای مالکیت شخصی 
هستند و ساخت و سازهای انجام شده در آن به علت وجود 
ریزدانه ها، با ناپایداری ســاختمان ها در این محدوده همراه 
اســت.صادق مالواجرد در ادامه افزود: حدود ۷۴ هزار هکتار 
بافت فرسوده در محدوده شــهری در کشور داریم که یک 
میلیــون و ۴۰۰ هزار واحد ناپایــدار در آن قرار دارد.وی با 
اشاره به قانون جهش تولید مسکن بیان کرد: یکی از بندهای 
این قانون اشاره ای به بهسازی بافت های فرسوده داشت که 
بر اســاس آن، بعد از دو ماه از ابلاغ این قانون، شــورایعالی 

شهرسازی مصوبه ای را درباره اینکه شرکت بازآفرینی شهری 
و وزارت کشور آسیب شناسی در خصوص این بافت ها داشته 
باشــند، ابلاغ کند.معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و 
شهرسازی تصریح کرد: صرفاً با یک بسته کالبدی نمی توان 
نوسازی بافت فرسوده را طلب کرد لذا یکی از موضوعاتی که 
در آســیب شناسی به آن رسیدیم تسهیل در نوسازی بافت 
فرسوده است.وی با تاکید بر اینکه در بسته تشویقی ابلاغی 
توسط وزیر راه و شهرسازی به محله محوری توجه ویژه ای 
شده اســت، گفت: با تجمیع ریزدانه ها می توان یک بلوک 
شهری را تشکیل داد که در این بلوک شهری میزان ساخت و 
ساز تا دو طبقه می تواند تشویق داشته باشد.صادق مالواجرد 
در خصوص ورود حد نصاب تفکیک به پروسه تجمیع جهت 
ساخت و ساز اعلام کرد: بستر تسهیل گری در شهرها مهیا 
بوده لذا حدنصاب تفکیک به تشــخیص کمیسیون ماده ۵ 
آن شــهر است که می توانند نســبت به متراژ زمین مجوز 
تراکم طبقــات را بدهند.وی در ادامــه گفت: در بافت های 
فرســوده پلاک هایی داریــم که امکان تجمیــع با محیط 
پیرامون خود را ندارد لذا در پیشــنهاد آخر بسته تشویقی 
ابلاغی به این موضوع اشــاره شده است که پلاک مذکور بنا 
بر میزان قدرالســهم خود بتواند از کمیسیون ماده ۵ مجوز 

ساخت و ساز بگیرد.معاون شهرسازی و معماری وزارت راه 
و شهرســازی با اشــاره به عرض معابر موجود در بافت های 
فرســوده گفت: عرض معابر نمی تواند کمتر از ۶ متر باشد.
صادق مالواجرد به رانت های ایجاد شده در تراکم فروشی ها 
طی سنوات گذشته اشاره کرد و گفت: اگر می خواهیم بافت 
فرسوده را نوســازی کنیم باید حداقل ها را در نظر بگیریم 
تا معضل ناپایداری ســاختمان ها حل شود.وی در خصوص 
سازندگان بافت های فرسوده اظهار کرد: این بسته تشویقی 
دارای تنوع است و در آن هم مالک می تواند سازنده باشد و 
هم سرمایه گذار، لذا بافت های فرسوده دارای زیربنای خوبی 
برای ساخت است.معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و 
شهرسازی ادامه داد: سود سرمایه گذار در بافت فرسوده قابل 
مقایسه با دیگر نقاط شهر نیست لذا میزان تسهیلات بانکی 
و صدور پروانه می تواند برای سرمایه گذار به صرفه و جذاب 
باشد.صادق مالواجرد با بیان اینکه به ناپایداری ساختمان ها 
توجه ویژه ای داشــت تصریح کرد: قطعاً بسته پیشنهادی 
تســهیل گر در ساخت و ساز اســت و میزان صدور پروانه 
در سراسر کشور مشــخص کننده تأثیر این بسته تشویقی 
خواهد بــود و در چند ما ه آینده می تــوان در رابطه با آن 

گزارش ارائه کرد.

رئیس اتاق بازرگانی تهران در آســتانه انتخابات هیات 
نمایندگان اتاق های کشــور به بررسی عملکرد اتاق تهران 
در چهار ساله گذشــته پرداخت.به گزارش ایسنا، مسعود 
خوانساری در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
اظهار کرد: در چهار ســال گذشته در حالی اتاق بازرگانی 
فعالیت خود را ادامه داد که اقتصاد ایران شرایط سختی را 
تجربه می کرد. ما از سویی پیش از دو سال با شیوع ویروس 
کرونــا درگیر بودیم و از ســوی دیگر تحت تاثیر تحریم ها 
و مشــکلات اقتصادی، تورم و بی ثباتی محدودیت هایی را 
برای فعــالان اقتصادی به وجــود آورد.وی با بیان این که 
اتاق بازرگانی نیز در ســال های گذشــته تحت تاثیر این 
مشــکلات قرار گرفت بیان کرد: ما در این ســال ها تلاش 

کردیم اســتقلال اتــاق بازرگانی حفظ شــود و صرفه نظر 
از این که چه دولتی بر ســرکار اســت با بررسی وضعیت 
اقتصاد کشــور براساس شواهد و مشــکلات، پیشنهادات 
و هشــدارهای بخش خصوصی را بــه دولت ها ارائه کنیم.
رئیس اتاق بازرگانی تهران درباره تغییرات رخ داده در اتاق 
بازرگانی در ســال های گذشته توضیح داد: از سال ۱۳۹۴ 
کــه ما کار خود را آغاز کردیم اعضای اتاق بیش از دو برابر 
شده اســت و این در حالی است که در این سال ها از نظر 
اقتصادی شرایط سختی داشــتیم. اتاق تهران توانسته در 
این ســال ها بهتر از دیگر اتاق های اســتانی عمل کند که 
افزایش قابل توجه تعداد اعضاء یکی از شاخصه های آن به 
حســاب می آید.خوانساری ادامه داد: یکی دیگر از اقدامات 

ما در این دوره راه اندازی خانه تشــکل ها و تشــکیل ۳۰ 
خانه در این چارچوب در اتاق تهران بوده است. تاسیس و 
راه اندازی مدرسه کسب و کار یکی دیگر از اقداماتی است 
که در این ســال ها انجام شده و خوشــبختانه توانسته ایم 
مدیران خوبی را پرورش دهیم. در بخش آموزش نیز اتاق 
تهران دستاوردهای خوبی داشته و در این مدت دوره های 
مهارتی و آموزشــی متفاوتی را برگــزار کرده و برای مثال 
تنها در ســال جاری ۱۶۰ دوره آموزشی نهایی شده است.

به گفته وی راه اندازی پنجره واحد کســب و کارها که به 
کاهش جدی زمان ثبت شــرکت ها منجر شده و بازسازی 
و احیای بیمارستان بازرگانان همچنین انتشار بدون وقفه 
مجله آینده نگر در طول هشت ســال گذشته با محوریت 

مسائل اقتصادی بخش دیگری از اقدامات اتاق تهران بوده 
است. همچنین اهدای نشــان امین الضرب به کارآفرینان 
برتر نیز در این سال ها اهدا شده است.رئیس اتاق بازرگانی 
تهران با بیان این که نمی توان منکر نقاط ضعف در عملکرد 
اتاق بازرگانی شد، تشریح کرد: قطعا هیچ مدینه فاضله ای 
وجود نداشته و ما نیز ایرادات در زمینه تشکل ها و نهادها 
داشــته ایم با این وجود تلاش شد با اتحاد بخش خصوصی 
بیشــترین فایده بــرای فعالان این بخش به دســت آید.
خوانساری خاطرنشــان کرد: در انتخابات پیش رو خواسته 
ما از بخش خصوصی این اســت که به طور پرشور و همه 
جانبه در انتخابات شــرکت کنند تــا صدای واقعی بخش 

خصوصی منعکس شود.

بازگشت دولت سیزدهم به سیاست هایی که به آن انتقاد داشت

فرزین در 45 روز چقدر رانت توزیع کرد؟

معاون شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد

وجود یک میلیون و ۴۰۰هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده

رئیس اتاق بازرگانی تهران  تشریح کرد

ضعف و قوت های اتاق بازرگانی در ۴ سال گذشته

روابط عمومی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران در پاسخ به گزارشی با عنوان »سکوت دولت و 
تاکید مجلس بر ثبات قیمت بنزین در سال آینده« که روز 
یکشــنبه ۱۱ دی ماه در روزنامه مردم سالاری منتشر شد، 
جوابیه ای ارسال کرده است. متن کامل این جوابیه به شرح 

زیر  است. 
در ابتدای این گزارش، نویســنده بر حذف ارز ترجیحی 
در ابتدای ســال جاری اشاره کرده و آن را مقدمه ای برای 
افزایش قیمت بنزین دانســته است.این در حالی است که 
بیش از ۸ ماه از حذف ارز ترجیحی در کشــور می گذرد و 
هیچ صحبتی برای حذف بخشــی از یارانه بنزین در کشور 
وجود نداشته است. در همان زمان نیز سید ابراهیم رئیسی، 
رئیــس جمهوری ایران تاکید کرد کــه یارانه در ۳ بخش 
بنزیــن، نــان و دارو حذف نخواهد شــد و در این ۳ مورد 

افزایش قیمت نخواهیم داشت. 

بــا این حال در این مدت به بهانه های مختلف شــایعه 
افزایش قیمت بنزین مطرح شد که هر بار از سوی بخش های 
مختلــف از دولت گرفته تا مجلس تکذیب شــد و بنزین 
همچنان با همان قیمت های قبل به دست مصرف کنندگان 
می رسد.  روزنامه مردم سالاری همچنین در این گزارش از 
کمبود بنزین در برخی جایگاه های ســوخت خبر می دهد. 
این در حالی اســت که بنزین به صورت پایدار و مســتمر 
در جایگاه های ســوخت عرضه می شود و هیچ اختلالی در 
ایــن زمینه وجود ندارد.  در واقــع اگر جایگاهی با کمبود 
بنزین روبه رو بود، شایعه سازان فضای مجازی از همین مورد 

استفاده می کردند و دولت را به باد انتقاد می گرفتند. 
تامین پایدار بنزین در کشــور در حالی  است که برای 
نخستین بار در زمستان میانگین مصرف بنزین بالای ۱۰۰ 
میلیون لیتر در روز است با این حال هیچ گزارشی از کمبود 

بنزین وجود ندارد. 

رکوردشــکنی مصرف بنزین البته موضوعی نیست که 
بتوان به آن افتخار کرد اما تامین مســتمر این ســوخت 

استراتژیک قطعا مایه افتخار است. 
در این گزارش به استفاده از بنزین پتروشیمی نیز اشاره 
شــده است. این موضوع نیز بارها شفاف توضیح داده شده 
اما بازهم دست مایه حمله به وزارت نفت می شود. بررسی ها 
نشــان می دهد ترکیبات آروماتیک و بنــزن در بنزین در 
شرایط اســتاندارد است و حتی بنزین سوپر نیز با کیفیت 

مطلوب در جایگاه ها عرضه می شود. 
نکته دیگر این اســت که تراز مصرف و تولید در کشور 
هنوز منفی نشده و بنابراین نیازی به استفاده از سایر منابع 
مانند واردات و یا اســتفاده ازریفرمیت پتروشیمی لزومی 

ندارد. 
بر اســاس آمار، مصرف بنزین درکشور به طور میانگین 
۱۰۴ میلیون لیتر در روز است و تولید نیز بین ۱۰۳ تا ۱۰۵ 

میلیون لیتر متغیر است. 
گزارش مردم سالاری به اعلام هم ترازی مصرف بنزین از 
سوی مقامات وزارت نفت اشاره کرده و آن را مقدمه چینی 
برای افزایش قیمت بنزین می داند. این در حالی اســت که 
افزایــش قیمت بنزین در اختیارات وزارت نفت نیســت و 
قیمت آن حاکمیتی تعیین می شــود و در این میان تنها 
وزارت نفــت مجری این افزایش قیمت خواهد بود. تا آنجا 
که افزایش قیمت بنزین در آبان ۹۸ نیز توســط سران سه 

قوه به تصویب رسید و به مرحله اجرا درآمد. 
بنابراین اعلام هم ترازی مصرف و تولید بنزین، نه برای 
افزایش قیمت بلکه برای توجه به بهینه سازی مصرف اعلام 
شده و این هشدار را می دهد که در صورت ادامه این روند، 

واردکننده بنزین خواهیم بود. 
نکته مهم آن است که نمایندگان مجلس نیز که وظیفه 
بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۲ و تصویب آن را بر عهده دارند 
نیز بارها مذاکره برای افزایش قیمت بنزین در سال آینده را 
تکذیب کرده اند اما گویا موضوع بنزین برای منتقدان دولت 
آنچنان جذاب است که با وجود تکذیبیه های مداوم حاضر 

به عقب نشینی از شایعه سازی های خود نیستند.

جوابیه

پاسخ شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران به گزارش مردم سالاری

 بنزین سال بعد گران نمی شود

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

امضای تفاهم نامه گروه بهمن با کمیته امداد
 برای فروش 3 هزار دستگاه خودرو

کمیته امداد امام خمینی)ره( با بهمن موتور تفاهم نامه ای در خصوص فروش 
۳هزار دستگاه خودرو وانت و ون اینرودز به منظور اشتغالزایی و درآمد پایدار امضا 
کردند.به گزارش مردم ســالاری آنلاین،محمد ضرابیان مدیرعامل بهمن موتور 
در جلســه امضا این تفاهمنامه گفت: بهمن موتور محصولات متنوعی دارد که 
تمامی اقشار با سطوح درآمدی و نیازهای متفاوت می توانند از آن استفاده کنند. 
وانت های تولیدی بهمن موتور محصولی شــناخته شده است که مورد توجه 
افراد مختلفی قرار گرفته و توانسته بسیاری را به درآمد پایدار و مطمئن برساند. 
مرتضی بختیاری رئیس کمیته امداد امام خمینی هدف از امضای این تفاهمنامه 
را توانمندسازی مددجویان این مجموعه عنوان کرد و یادآور شد: با اجرایی شدن 
ایــن تفاهمنامه مددجویان این کمیته می توانند به درآمدی پایدار دســت پیدا 
کننــد.وی در همین رابطه افزود: در کمیته امداد دو دســته مددجو وجود دارد. 
برخــی از آنها به دلیل بیماری یا کهولت ســن قادر بر ایجــاد درآمد برای خود 
نیستند اما دســته دوم کسانی هستند که اگر هدفمند و هوشمندانه تسهیلات 

دریافت کنند، می توانند روی پای خود بایستند.
در همین راستا مرتضی فیروزآبادی معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد 
گفت: بهترین روش توانمندســازی مددجویان، ایجاد درامد پایدار است، گفت: 
تجربه های پیشین در این کمیته نشان داده که تحقق درامد پایدار مناسب ترین 
روش برای کمک به نیازمندان و مستقل کردن این قشر است. معاون این کمیته 
در خصوص این تفاهمنامه گفت: امیدواریم بتوانیم با خودروهای کاری که طی 
این تفاهمنامه در اختیار مددجویان قرار می گیرد آنها بتوانند از کمک های کمیته 
بی نیاز شوند.به همین ترتیب در حاشیه این تفاهمنامه مسولان کمیته امداد از 
موتورسیکلت های کاربردی تولیدی ایران دو چرخ، کامیون و کشنده های تولیدی 
بهمن دیزل و سیبا بازدید کردند. گفتنی است وانت کارا از قدیمی ترین و شناخته 
شده ترین محصولات بهمن موتور است که مورد استقبال گروه های مختلف شغلی 
قرار گرفته اســت. ون باری اینرودز نیز تازه ترین محصول بهمن موتور است که 

می تواند در حمل و نقل باری شهری موثر باشد. 

اذعان به ناتوانی در پوشش تمام پروازهای نوروزی
 دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با اشاره به افزایش سفرها در نوروز ۱۴۰۲ 
گفت که به دلیل افزایش تقاضا و کمبود ناوگان نمی توانیم تمام تقاضاهای بازار را 
پوشش دهیم.مقصود اسعدی سامانی در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه به طور 
میانگین سالانه ۱۸ میلیون مسافر از طریق هواپیما جابه جا می شوند، گفت: آمار 
سالنامه وزارت راه نشان می دهد که از میان یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون سفر از 
طریق شــقوق مختلف حمل ونقل، ۱۸ میلیون از طریق هوایی انجام شده است، 
یعنی یک درصد مردم از هواپیما استفاده می کنند، البته ممکن است آمار سفرها 
در بعضی سال ها کمتر یا بیشتر باشد اما میزان درصد در همین حد است.وی با 
بیان اینکه ظرفیت ناوگان هوایی کشور که افزایشی نیست و روند کاهشی دارد، 
گفت: از آنجایی که شــرایط بیماری کرونــا کاهش پیدا کرده و کم کم به حالت 
عادی قبل از کرونا برمی گردیم، تقاضا برای ســفر در شقوق مختلف حمل ونقلی 
در نوروز ۱۴۰۲ زیاد خواهد بود و در بخش هوایی هم تقاضا افزایش پیدا خواهد 
کرد؛ اما با توجه به محدودیت هایی که وجود دارد پاســخگوی کل تقاضای بازار 

نخواهیم بود.

خودرو

تلنگر


